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Zkoumejte v‰e a pfiesvûdãujte se o v‰em sami!“

Jan Amos Komensk˘
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Úvodník
Předjarní oteplování je vždy neklamným signálem pro podřimující přírodu. Letos

se však sluníčko vrací velmi váhavě. Zvláště skřivánka jsme marně vyhlíželi. Ne a ne
„zavrzat“. Hromnice jsou dávno za námi a konec zimy ještě nestačily sněženky ani
petrklíče odzvonit. Mrazivé noci jim nedovolily probudit se a vykouknout ze země na
povrch. Ani „kočičky“ se dosud nemohly rozpučet, a tak přilákat zazimované včely.
Zkrátka zima nás letos neobvykle dlouho uvěznila v zajetí sněhu, ledu a chladu. Astro-
nomické jaro je dávno tady, i když tomu zatím nic moc nenasvědčuje. Ani meteoro-
logové nás nijak nepřipravují na první jarní dny. Nu, nechme se tedy překvapit. Dou-
fejme, že se již zbavíme přes den špinavé, rozbředlé břečky v ulicích, která se po noč-
ních mrazivých teplotách mění v ledovku. Obzvláště pak řidiči jsou z této situace
„nadšeni“. Pro zabezpečení schůdnosti chodníků jsme spotřebovali cca 10 tun hru-
bého posypového materiálu. Díky značným nočním a denním teplotním rozdílům při-
pomínaly ráno chodníky kluziště, a tak se mohlo sypat znovu a znovu. 

V lednu jsme měli za 95 let existence našeho státu možnost poprvé si zvolit své-
ho prezidenta v přímé volbě. Kvůli notně „zfušovanému“ zákonu o přímé volbě pre-
zidenta jsme byli v situaci, kdy nám hrozila kolosální a celosvětová ostuda. Je jisté,
že k ní chyběl jen malinký krůček (v EU je 12 zemí, ve kterých se přímá volba koná,
takže nebylo nijak obtížné se poučit, v nejhorším případě zákon opsat).

Pro občany, kteří nechtěli strávit volný čas u televize, byly připraveny kulturní a spo-
lečenské akce: Ples městyse Dřevohostice, Myslivecký ples, Vodění medvěda, Šib-
řinky, Pochování basy, Setkání seniorů Dřevohosticka. Rovněž proběhly zajímavé
besedy na zámku: Austrálie – rodina Márova z Přerova, Nové archeologické objevy
v části Přerova v lokalitě „Na Marku“ – archeolog Zdeněk Schenk a badatel Jan Miku-
lík, Morava v tzv. temném 10. století – PhDr. Alena Ovčačíková.
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Na březnovém jednání zastupitelstva byl, kromě mnoha jiných bodů, schválen roz-
počet městyse pro letošní rok. Základní dokument pro práci v příslušném roce. Počí-
táme s příjmy ve výši 23 129 097 Kč a výdaji cca 23 129 097 Kč. Výsledek na konci
roku bude záležet na mnoha skutečnostech. Tou zásadní je, jak bude na konci roku
naplněn předpokládaný příjem ze sdílených daní podle novelizovaného zákona o Roz-
počtovém určení daní. Rozpočet zabezpečuje tak jako vždy všechny potřebné zále-
žitosti v chodu městyse od provozu úřadu, příspěvkových organizací (školky, školy,
kultura) přes úhradu dřívějších závazků (např. splátky úvěrů), příspěvky hasičům
a spolkům na volnočasové aktivity, zimní údržbu, údržbu a úklid komunikací, sečení,
zeleň apod. až po investice. 

V minulém roce jsme byli úspěšní s žádostí o dotaci na nový traktor u Státního
zemědělského intervenčního fondu z Programu rozvoje venkova, I.1.2.1. Investice do
lesů – Lesnická technika. Předpokládaná cena 1 400 000 Kč, příspěvek ve výši 45 %
činí 630 000 Kč. Dá se předpokládat, že po provedeném výběrovém řízení bude sku-
tečná výše ceny za traktor nižší.

Věřím, že tak jako v uplynulých letech, tak i v roce 2013 se Dřevohostice posunou
opět alespoň o pár krůčků kupředu. 

Stanislav Sk˘pala
starosta

Sloupek místostarosty
Dnes žádné filosofování o normální lidskosti, občanské pospolitosti a vesnické

sounáležitosti jako v minulém čísle. Dnes přeskočím i ódu na jaro, které stejně vždyc-
ky odněkud přitančí a chvíli se nám šklebí do očí... Dnes začnu svůj krátký sloupek
popisem pracovních činností hned v úvodu. 

Potřebu provést jarní úklid jsme pociťovali už v půli března, pak ale přišlo sněho-
vé zastrašování, a tak se naši pracovníci dostali do ulic až začátkem dubna. Organi-
zované obecní brigády už nejsou příliš atraktivní činností, přesto mnozí z vás oběto-
vali kus osobního volna a pomohli s úklidem chodníků a veřejných prostranství bez-
prostředně náležejících k vašim domkům. A dobře jste udělali. Nejen, že jste si pus-
tili do života trochu čerstvého vzduchu, ale pomohli jste nám obec probudit, vyhra-
bat ze starého ještě podzimního listí a prachu a vrátit jí šmrnc. Tak jak každoročně
povedlo se odvézt výhrabky ze zahrad. Tentokrát byly k naložení přistaveny kontej-
nery zemědělského družstva a rozložitelný odpad už nebyl odvážen do terénních zlo-
mů za obcí, ale ke zpracování kompostováním. K jaru patří i organizování humani-
tární sbírky šatstva, odvoz velkoobjemového odpadu, později ještě nebezpečného
odpadu, ale to už mám v hlavě zase květen. 

V letošním roce se snad již podaří uskutečnit několik let plánovanou rekonstrukci
venkovního vedení nízkého napětí na Náměstí od prodejny domácích potřeb „U Kubíč-
ků“, až k trafostanici na ul. Dolní u obloukového mostu, s odbočkou do části
ul. Zámecká. V délce těchto ulic bude do země přeložen venkovní el. kabel a tím bude
umožněno následně pokračovat v položení nové zámkové dlažby chodníků na
ul. Dolní a později i na Náměstí. Po dobu tří let jsme každoročně v zimních měsících
apelovali na fy. ČEZ, zda bude rekonstrukce zahrnuta do plánu činnosti, zda se našly
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finanční prostředky a vždy jsme byli odmítnuti s nadějí do dalšího roku, protože se
našla akce pro ČEZ nutnější nebo prestižnější. Letos jsme bouřili a psali dopisy asi
trochu výhružnějším stylem nebo jsme měli normální štěstí nebo jsme došli k urče-
nému pořadí. V období od začátku ledna proběhlo již několik technických jednání
a dle posledních sdělení by měla společnost ČEZ zahájit rekonstrukci v měsíci čer-
venci. Přeložka tohoto vedení bude financována distribuční společností, ovšem vyvo-
lanou investicí bude nové veřejné osvětlení na Náměstí, které bude financováno z roz-
počtu městyse. Po provedených výkopových pracech rozhodně počítáme s pře-
dlážděním chodníků na ulici Dolní. A také chodníky na protější straně téže ulice se
můžou dočkat nového dláždění. Vzhledem k tomu, že všechny široké vjezdy domů
byly dohotoveny na podzim loňského roku, nemělo by být jejich propojení chodní-
kem věcí složitou a náročnou, i když terén je zde značně členitý. Věřím, ba jsem si
zcela jist, že naši pracovníci RR práce zvládnou. Dobrou jarní rozcvičkou jim byly sta-
vební práce na Domě služeb, kde z provozních důvodů došlo k částečnému uvolně-
ní prostor a tím se otevřela možnost přemístit zde kadeřnictví z bývalého kina.  A čte-
náře knihovny zase potěší, že se o prostory kadeřnictví zvětší výpůjční plocha naší
knihovny. Tak i knihovna částečně změní svou tvář. S příchodem paní Valčíkové se
tady rapidně zvýšila kvalita nabízených služeb. Knihovna chytila druhý dech, ale ucho-
vává si svou duši. Vyzařuje tady klid a úctyhodná atmosféra. Po už ukončených sta-
vebních úpravách nabídne knihovna lákavý přístup k četbě i nejmladším dětem, pro-
tože do opuštěné místnosti budeme stěhovat oddělení dětské knihy. A když umístí-
me do vestibulu bývalého kina pár židlí se stolky, může tady časem vzniknout malá
čítárna. Přijďte se podívat a dotvořit si svět vlastní vnitřní fantazie.

Přeji vám pěkné jaro.
Petr Dostál
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Finanční a Kontrolní výbor
Zastupitelstva městyse Dřevohostice
Vážení spoluobčané,
tímto si Vás dovolujeme seznámit se zkrácenými verzemi kontrol, které proběhly

v březnu 2013. Všechny zde uvedené informace byly v plných verzích prezentovány
na veřejném jednání Zastupitelstva městyse Dřevohostice konaného 28. 3. 2013. 

Finanční výbor Zastupitelstva městyse Dřevohostice.
č. j. 1/2013

Kontrolovaná organizace: Městys Dřevohostice, Náměstí 74 
751 14 Dřevohostice, okres Přerov, IČ: 00301213

Datum kontroly: 18. 3. 2013 Čas: 16.00–17.30 hod.
Náplň kontroly:
Návrh rozpočtu městyse Dřevohostice na období roku 2013.
Byl předložen Návrh vyrovnaného rozpočtu městyse Dřevohostice na období roku
2013. Jak na straně příjmů, tak na straně výdajů v částce 23.129.097,- Kč.
Finanční výbor provedl kontrolu předpokládané výše jednotlivých položek rozpočtu,
jak na straně příjmů, tak na straně výdajů. 
Obsah a struktura předloženého návrhu rozpočtu odpovídá zákonu č.250/2000 Sb.
o rozpočtových pravidlech územních rozpočtů a prováděcí vyhlášce č.323/2002 Sb.
o rozpočtové skladbě.
Finanční výbor doporučuje Zastupitelstvu městyse Dřevohostice schválit Návrh roz-
počtu městyse Dřevohostice na rok 2013 v předneseném znění.

Z loňského roku 2012 byly finančnímu výboru předloženy dvě faktury, které ještě
nejsou uhrazeny. Obě společnosti EUROVIA CS, a.s.
Faktura č. 912012 v částce 304.070,40 Kč se splatností 30. 4. 2013.
Faktura č. 902012 v částce 62.423,42 Kč se splatností 30. 1. 2013.

Kontrolní výbor Zastupitelstva městyse Dřevohostice.
č. j. 1/2013

Kontrolovaná organizace: Městys Dřevohostice, Náměstí 74 
751 14 Dřevohostice, okres Přerov, IČ: 00301213

Datum kontroly: 18. 3. 2013 Čas: 16.00–17.30 hod.
Náplň kontroly:
Kontrola plnění Usnesení z 13. zasedání Zastupitelstva městyse Dřevohostice
konaného 13. 12. 2012.  
Kontrolní výbor provedl kontrolu Usnesení z 13. zasedání Zastupitelstva městyse Dře-
vohostice konaného 13. 12. 2012 bez výhrad.
Kontrola zápisů plnění Usnesení Rady městyse Dřevohostice od 13. 12. 2012. 
Kontrolní výbor provedl kontrolu zápisů: č. 50 ze dne 7. 1. 2013, č. 51 ze dne 17. 1.
2013, č. 52 ze dne 21. 1. 2013, č. 53 ze dne 4. 2. 2013, č. 54 ze dne 18. 2. 2013. Bez
výhrad.

Za finanãní v˘bor: MUDr. Eduard Sohlich, MBA
Za kontrolní v˘bor: Jaroslav Janãík
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Vylepšujeme si rozpočet
Hlavní oblasti státní dotační politiky jsou odvozeny od vyhlašovaných programů

jednotlivých ministerstev, které jsou shrnuty do skupin (hlavních oblastí) podle úče-
lu. Podstatou programového financování je to, že na základě definovaných priorit roz-
voje jsou vytvářeny a realizovány programy, které nabízejí finanční prostředky sub-
jektům, které se chtějí programu účastnit. 

Obecně lze konstatovat, že do programového financování mají přístup všech-
ny subjekty z veřejného i soukromého sektoru, které se prostřednictvím volné soutě-
že mohou ucházet o veřejnou podporu aktivit, jež jsou v souladu s příslušným pro-
gramem. Znamená to, že žadatel o finanční prostředky musí do realizace navrhova-
ných aktivit vložit i své vlastní prostředky. Městys Dřevohostice každým rokem podá-
vá žádosti o veřejnou podporu. V případě, že s žádostí uspějeme, jsou to finanční
prostředky, kterými si navyšujeme náš rozpočet. Důležité je mít připraveny finanční
prostředky na spolufinancování.
I v roce 2012 se nám podařilo uspět v podaných žádostech:

Neinvestiční dotace z Olomouckého kraje:
Sbor dobrovolných hasičů 42 256,- Kč

Setkání dechových hudeb 60 000,- Kč

Informační centrum na zámku 30 000,- Kč 

Neinvestiční dotace ze státního rozpočtu (Státní zemědělský intervenční fond)

Oprava skladu v Turovicích 232 800,-Kč

Neinvestiční dotace ze státního rozpočtu (přes Olomoucký kraj)

Obnova interiéru na zámku (dveře) 120 000,- Kč

Výsadba stromových alejí 101 124,- Kč

Na pracovníky z Úřadu práce 226 644,- Kč

Investiční ze státního rozpočtu (Ministerstvo zemědělství)

Lesní hospodářský plán 76 878,- Kč

Státní fond životního prostředí ČR (přes DSO mikroregion Moštěnka)

Realizace protipovodňových opatření 142 438,- Kč 

Výstražný a varovný systém a zpracování digitálního plánu 1 819 651,- Kč

Celková výše získaných finančních dotaci  2 851791,-Kč
Stanislav Sk˘pala

starosta



Opět budeme bojovat o peníze
na rozvoj obcí a měst? 

Městys Dřevohostice se připojuje k druhé Zlínské výzvě!
V téměř šesti stech obcích a městech České republiky byly dne 10. dubna vyvě-

šeny cedule. U značek vjezdu a výjezdu z obce připevnili starostové výraznou mod-
rou tabuli s přeškrtnutými hráběmi a nápisem, který hlásá, že daná obec má nárok
na peníze z EU. 

Plánuje se nové rozpočtové období 2014–2020 v rozdělování evropských dotací.
Jde o hodně miliard a obce a města nechtějí být outsiderem. 

Ze zveřejněné struktury tematických cílů vyplývá řada závažných závěrů:
• v příštím programovacím období dojde k výraznému útlumu financování základní

infrastruktury 
• 50 % všech prostředků z fondů EU pro daný členský stát musí být využito na finan-

cování zvýšení konkurenceschopnosti a posílení výzkumu a inovací 
• vzhledem k tomu, že alokace finančních prostředků pro ČR klesla téměř o 24 %

a 50 % z 522 miliard Kč musí být využito na výše uvedené oblasti, dojde ke znač-
nému omezení výdajů na komunální a krajskou infrastrukturu (školství, městská
centra, ČOV, místní komunikace, zdravotnictví, sportovní infrastruktura, cestovní
ruch) 

• záměrem je silně podporovat oblast energetických úspor (zateplování) 
• minimálně 20–25 % veškerých prostředků pro daný členský stát musí být směřo-

váno na tzv. „měkké projekty“, tj. do oblasti vzdělávání a sociální financované
z Evropského sociálního fondu 
Plán vlády je nastavit pravidla tak, aby došlo k výraznému snížení finančních pro-

středků do Programu rozvoje venkova (PRV), Integrovaného regionální operačního
programu (IROP), Místním akčním skupinám (MAS). Obce by zde byly příslovečně
vzaty na hůl a to o 15 % (v rozpočtové období 2007–2014
činila výše finančních prostředků do programů 20 %).

A teď k tabulím. Proč jsou na nich přeškrtnuté hrábě?
„Je to symbol hrabivosti velkých hráčů z řad velkopodni-
katelů, ministerstev a velkoměst, kteří teď velmi silně lob-
bují za své zájmy. U nich venkov ani regiony zastání bohu-
žel nenajdou. Navíc hrábě si můžou do rukou vzít zástup-
ci obcí při hromadném protestu, který bude následovat.
Cedulí si všimnou opravdu všichni. A to bylo i naším cílem,
tedy upozornit, že jsme se v přípravě čerpání evropských
prostředků nového rozpočtového období 2014–2020 pří-
liš nepoučili z chyb toho současného období.“ 

Co je Druhá zlínská výzva?
Venkovské obce se tímto protestem snaží upozornit

na finanční prostředky v objemu okolo 500 miliard korun,
které mají být určeny EU na (dotační periodu) plánovací
období 2014-2020. Obce se obávají, že mohou opět
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skončit v megalomanských a samoúčelných projektech, ze kterých veřejnost ani stát
nemají užitek. Rozdělování peněz přednostně využít metodu LEADER, kdy o peně-
zích určených pro daný region rozhodují prostřednictvím místních akčních skupin pří-
mo lidé z daného území - spolky, starostové i drobní podnikatelé. To se výrazně osvěd-
čilo. Je zde mnohem menší prostor pro korupční praktiky a velikášské projekty. 

Stanislav Sk˘pala
starosta

foto: Petr Nûmeãek

Městys a spolky
Obecní samospráva je aktivním spoluúčastníkem společenského života v obci.

Podle předem známých a zastupitelstvem schválených pravidel městys nemalou
měrou podporuje činnost zájmových skupin a spolků, které vyvíjejí vlastní činnost dle
svého zaměření. Ve všech spolcích je nejvíce ceněna mimoškolní práce s mládeží.
Rovněž podporujeme spolky i mimo městys, jejichž posláním je pomáhat zdravotně
postiženým znovu získat často ztracené sebevědomí a odvahu zapojit se opět do
společnosti. Zastupitelstvo městyse si uvědomuje, že vzhledem k současné ekono-
mické situaci ve státě se zhoršují možnosti k získání sponzorských darů od podni-
katelů na činnost jednotlivých spolků. Mimo finančních příspěvků a dotací z rozpo-
čtu městyse mají spolky další možnost získat finanční prostředky na svou činnost při
zajišťování služeb na akcích pořádaných městysem. 

Výraznou pomocí jsou i Zásady městyse Dřevohostice č. 1/2012 pro pronájem
pozemků v majetku městyse Dřevohostice, kde je mimo jiné uvedeno: Smlouva
o vypůjčce pozemku v majetku městyse Dřevohostice (zdarma) se uzavírá se žada-
telem v případech, kdy pozemek využívají pro svou činnost neziskové organizace
mající sídlo v městysi Dřevohostice. 

Zastupitelstvem bylo rovněž schváleno, že zámecký areál včetně skladových pro-
stor bude neziskovým organizacím se sídlem na území městyse Dřevohostice posky-
tován pro pořádání akcí zdarma, nezisková organizace hradí pouze náklady na spo-
třebované energie a odvoz komunálního odpadu.

Příspěvky a dotace spolkům v roce 2012
Název organizace Kã
T. J. Sokol Dřevohostice 60 000

Tenisový oddíl při T. J. Sokol Dřevohostice 6 300

AC Hrot – T. J. Sokol Dřevohostice 800

Sbor dobrovolných hasičů Dřevohostice 10 800

Myslivecké sdružení Kamenice Dřevohostice 5 000

Autoklub Dřevohostice 5 000

Endurocross Dřevohostice 10 000

JK Gracie Dřevohostice 500

JK Spirit Dřevohostice 500

Pionýrská skupina Dřevohostice 15 000

Klub seniorů Dřevohosticka 5 000

Vlastivědná společnost Žerotín Dřevohostice 12 733
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Masopustní rej masek v obci
Jak už je v naší obci tradicí, před pochováním basy, která ukončuje zimní veseli-

ce, protančil se dřevohostickými ulicemi medvěd. A nebyl u toho sám. Účast masek
byla vskutku světová. Z Mexika k nám dorazil hasič, kterého se ujal místní dobrovol-
ník, z Ameriky doletěla transatlantickým letem trans kovbojka a hned si oblíbila jed-
nu místní stračenu. Dále americké řady zastupoval Hellboy. Anglicky mluvící masky
podpořil pobíhající Mr. Bean a kloboučník, za kterého by se nestyděli ani v Hollywo-
odu. A aby byly světové kontakty vyrovnány, dorazily k nám z Japonska dvě gejši

Název organizace Kč

ZO Českého svazu včelařů Dřevohostice 3 000

Taneční soubor Tadomi Dřevohostice 12 000

Mažoretky Třpytky při ZŠ Dřevohostice 10 000

SRPD při ZŠ Dřevohostice 6 300

Centrum pro volný čas Dřeváček Dřevohostice 10 500

HC Dřevohostice 1 000

Římskokatolická farnost Dřevohostice 15 000

Klub vojenské historie Bystřice pod Hostýnem 4 000

Klub Stomiků Přerov 2 000

Moravská Veselka ze Sušic u Přerova 1 500

ZŠ Dřevohostice – vybavení družiny 26 400

MŠ Dřevohostice – vybavení herny 20 000

Celkem 243 333

Stanislav Sk˘pala
starosta



a cestou po transsibiřské magistrále přibraly všemi oblíbenou Nastěnku. Zpoza řeky
Styx obec navštívil smrťák s nabroušenou kosou, duch a věčně žíznivý upír. Pat
s Matem naštěstí na nic krom jídla a pití nesahali, tak se nikomu nic nestalo. Za něž-
né pohlaví se k průvodu připojila Šmoulinka a stejně krákrákrásná čarodějnice. 

Dostavili se i zástupci zvířecí říše. Prasátko, které mělo ke své nelibosti v patách
řezníka (v závěru se nám jejich role trochu změnily), kudlanka nábožná na všechny
mrkala svýma velkýma očima, rozkvetlé kvítky hledala včelička, která si letos trochu
přivstala a musela si dávat dobrý pozor, aby ji nesezobl pták. 

Hudbu zajišťoval přenosový vůz místního SDH a vše komentoval osvědčený mode-
rátor pan Kvasnica. Nad bezpečnostní silničního provozu bděl místní ekomotorkář.

Počasí bylo letos o mnoho přívětivější než loni, tak se bohužel ani nesemlela žád-
ná taškařice na ledě. I tak ale přišly vhod všechny druhy občerstvení v pevném i kapal-
ném skupenství. I letos musím pochválit řízečky od Pecháčků a pletýnky od Hlaviz-
ňů, opět se můj mlsný jazýček rozplýval. Tím ale nechci hanit ostatní hospodyně, pro-
tože nebylo v mých silách vše ochutnat a všem jim děkuji za jejich úsilí.

No a nesmím opomenout na velký podíl cirkusu Berousek, který poskytl medvě-
da Petra a k němu několik klaunů. A samozřejmě obrovský dík patří principálovi, panu
Pavlovi. Přeci jen udržel medvěda i v těch nejvypjatějších situacích.

Petr Men‰ík

Setkání seniorů Dřevohosticka
Dne 10. března 2013 jsme se už pošesté sešli na setkání našich seniorů. Ve vyzdo-

beném sále  sokolovny nám vedení obce připravilo velmi příjemné odpoledne. Z kvě-
tů a motýlků vyrobených členkami klubu seniorů připravila Ing. Alena Lapáčková vkus-
nou výzdobu stolů. Od vedení obce dostala každá žena na přivítanou tulipán.

Příjemné odpoledne zahájil starosta městyse pan Stanislav Skýpala přivítáním
všech přítomných. Pak následovalo vystoupení našich nejmenších občánků – dětí
z mateřské školy pod vedeném svých učitelek. Děti nám předvedly pásmo říkánek,
písniček a her, prostě všechno to, co se ve školce naučily. Jako obvykle byly velmi
roztomilé a jejich vystoupe-
ní mělo veliký úspěch. Byl
to takový balzám na duši.
Každé dítě bylo jiné a my
jsme v nich viděli odraz
našich dětí, jejich rodičů
a celý ten nekonečný kolo-
běh života.

Po vystoupení dětí nás
místostarosta pan Petr
Dostál seznámil s hlavními
akcemi, které v našem
městysi proběhnou v tom-
to roce.

Předsedkyně klubu Marie
Foukalová následně sezná-
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mila přítomné seniory s činností tohoto malého klubu – malého proto, že na počet
důchodců v obci se nás v klubu pravidelně schází opravdu málo. Zdůraznila, že čin-
nost klubu je zaměřena především na odreagování se od denních starostí, takže kdo
chce, může si v klubu něco jednoduchého vyrábět, může si číst časopisy, brouzdat
po internetu, pobesedovat s ostatními, vyměnit si tu recepty, sazenice rostlin, může-
me si vypít čaj nebo kávu, občas něco dobrého sníst při oslavách jubileí našich čle-
nů, nebo jen si tak zahrát karty. V klubu platí pár zásad, které všichni dodržujeme –
navzájem se tolerujeme, nemluvíme o nemocech, nikoho nepomlouváme, prostě se
snažíme udělat si příjemné oddychové odpoledne. Rozhodně klub není nějaká uza-
vřená společnost, takže bychom byli rádi, kdyby se i další senioři osmělili a přišli mezi
nás.

Nakonec předsedkyně klubu poděkovala několika členům za aktivní práci pro klub:
paní Dobromile Hynkové, která vede pokladnu, paní Janě Skříčkové - místopřed-
sedkyni klubu, která hlídá jeho bezproblémový chod, paní Marii Hořecké, která se
stará o kroniku, a pánům Oldřichu Hynkovi a Petru Hořeckému za instalaci dřevěné-
ho obložení vstupní chodby do klubu.

Tím oficiální program setkání skončil a následovala volná zábava s občerstvením.
K poslechu a k tanci hrála dřevohostická kapela Kalíšek, jako pohoštění se podáva-
ly obložené chleby, koláčky, káva, víno a minerálky. Bavili jsme se výborně až do veče-
ra, jenom dámy trochu postrádaly skvělého tanečníka pana starostu, na kterém bylo
vidět, že se o něj pokouší chřipka a strávil odpoledne v posteli s horkým čajem a aspi-
rinem.

Za všechny seniory určitě můžeme poděkovat vedení a zaměstnancům městyse
za příjemné odpoledne a mladým hosteskám za vzornou obsluhu a starost, abychom
se na setkání cítili co nejlépe.

za Klub seniorÛ Dfievohosticka manÏelé Foukalovi

Zleva starosta Stanislav Sk˘pala, pfiedsedkynû klubu Marie Foukalová, Jana Skfiíãková,
Dobromila Hynková, Oldfiich Hynek, Petr Hofieck˘, Marie Hofiecká
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Světáci v Dřevohosticích
„Děvčata, to je jednoduché.

Zuzanka uklízí v nemocnici, tak bude
doktorka medicíny. Božka pracuje
s laky a acetonem, tak bude dělat
profesorku chemie. A ty jsi stála
dlouho modelem, tak seš akade-
mická malířka.“

Při téhle přímočaré a trefné logi-
ce kuplířky Trčkové si určitě
povzdechneme: „Kdyby to tak bylo
vždy v životě snadné a jednodu-
ché.“. Zároveň však tato vtipná rep-
lika vystihuje celé letošní předsta-
vení našich divadelních ochotníků.
Totiž tak zábavné, přirozené
a divácky vděčné bylo jejich prove-
dení populárních Světáků na prk-
nech dřevohostické sokolovny
v polovině února 2013. 

Opakovala bych se, kdybych zno-
va – ostatně jako každoročně –
vyjmenovávala a chválila všechny čle-
ny souboru. Opět byli skvělí, pře-
svědčiví a my diváci se museli smát
od první minuty až do závěrečného
finále. Letošní nápaditá a výrazná scé-
na, neobvyklé nástupy herců z hlediš-
tě, elegantní, ale i sexy hadříky pově-
trných dam, pánská klasika včetně
jedinečných spoďárů. Ano, to vše
dokreslovalo onu báječnou atmosféru
celého představení. Nesrovnávejme
nesrovnatelné, vždyť filmová podoba Svě-
táků baví diváky více než 40 let. Tohle je
úplně jiný šálek čaje, ten náš, jedinečný,
dřevohostický. A tak jsme opět díky výko-
nům našich divadelníků, výbornému reži-
sérovi a celému zázemí divadelního sou-
boru zapomněli alespoň na 2 hodiny na
všechny své starosti, smutky a bolístky
a od srdce se zasmáli a výborně pobavili.
Vždyť přinést zábavu téměř 800 divákům,
kteří představení 3 x u nás zhlédli, to dnes
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dokáže jen málokdo.
Takže opět velké díky
všem!

Hana Sedláfiová

Slovo režiséra:
Na závěr pár zají-

mavostí z úspěšné
sezóny: Světáky jsme
odehráli celkem sedm-
krát: tři domácí před-
stavení a tleskali nám
i v Pavlovicích, Vlkoši,
Paršovicích a Skaličce.
Vlkoš a Paršovice
dokonce zaznamenaly
rekordní návštěvu – 219,
resp. 127 diváků ještě
nikdy na našem divadle nebylo!

Loni jsme se namlsali úspěšným
uvedením Dívčí války v zámeckém
amfiteátru, stejně tak i letos se chce-
me pokusit o převedení letošního
divadla do přírodního prostředí. Všich-
ni doufáme, že se nám to podaří.
K tomu ovšem budeme potřebovat
i náležitou diváckou kulisu. Tak tedy:
těšíme se na vás v sobotu 24. srpna. 

Jaroslav Dopita
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„To snad není možný“
je název velmi poutavě napsané knihy Jiřího Máry o poslední cestě jeho i jeho rodi-

ny do pro nás stále exotického „rudého kontinentu“ – do vzdálené Austrálie. Byli jsme
rádi, že jsme je mohli v neděli 24. února 2013 přivítat v rámci přednáškového cyklu
Vlastivědné společnosti Žerotín v konferenčním sálu dřevohostického zámku.

Jiřímu Márovi staršímu při jeho výkladu svými vtipnými glosami asistovala jeho paní
Alena Márová a hlavně syn, Jiří Mára mladší. Jirka je mladý muž, který je sice od rané-
ho dětství upoutaný na invalidní vozík, avšak je nepostradatelným členem všech jejich
cestovatelských výprav. Jirka vždy celou anabázi detailně prostuduje a připraví podrob-
ný plán cesty i s jejím časovým harmonogramem. Svými znalostmi a přehledem mnoh-
dy ohromí i obyvatele těch zemí a oblastí, jimiž projíždějí. Dalším nepostradatelným
členem výpravy byla odvážná dcera Monika, která se však musela po dvou třetinách
cesty ze studijních důvodů z města Perthu letecky vrátit domů. Její místo pak zaujala
(rovněž srdnatá) paní ředitelka ZŠ Dřevohostice, PaedDr. Nataša Kučerová.
A tak jsme byli svědky vyprávění o strastiplné cestě, dlouhé více než dvacet čtyři tisíc
kilometrů. Cestovali jsme kolem celé Austálie, zamířili jsme i do jejího vyprahlého stře-
du, navštívili jsme i tajemný ostrov Tasmánie. Spolu s nimi jsme prožívali mnohá dobro-
družství, setkání s neuvěřitelně různorodou, překrásnou australskou přírodou. Pozna-
li jsme její zvláštnosti i zdejší obyvatele, kteří naše cestovatele většinou přátelsky při-
jali. Prožili jsme s nimi setkání s klokany, s koalami, s krokodýly i s delfíny
i pštrosy emu, poznali jsme svérázné původní obyvatelstvo – Aboridžince. Viděli jsme
neuvěřitelné přírodními úkazy, jako je v pouštním vedru žhnoucí monolit Uluru nebo
tisíce skalních jehel Pinnacles. S napětím jsme sledovali jejich potápění ve Velkém bari-
érovém útesu, krkolomné šplhání do korun vysokých eukalyptů i prodírání se stromo-
vím deštných pralesů.

Děkujeme Márovým za krásné, velmi poučné odpoledne, které nás nevýslovně obo-
hatilo.

A těšíme se snad i dříve než za rok nashledanou.
Mgr. Zdenûk Smifiick˘

pfiedseda Vlastivûdné spoleãnosti Îerotín Dfievohostice



Významné archeologické nálezy
v Přerově

Vlastivědná společnost Žerotín Dřevohostice zajistila pro naše občany v neděli
24. března 2013 velmi zajímavé setkání s významnými přerovskými archeology,
Mgr. Zdeňkem Schenkem a Janem Mikulíkem. Jejich poutavý výklad byl velmi dob-
ře ilustrován dokumen-
tárními záběry jejich
skvělého objevu z loň-
ského roku, kdy při
svém bádání objevili
základy a dlažbu čes-
kobratrského sboru
a školy, kde působili Jan
Blahoslav a hlavně Jan
Ámos Komenský. Tento
objev světového význa-
mu by mohl do Přerova
přilákat velké množství
zájemců o historii nejen
z naší země, ale i z celé-
ho světa. Držíme přerov-
ským archeologům pal-
ce, aby pro své záměry
uchovat tyto nálezy tak, aby byly přístupné veřejnosti zřízením klidové zóny s parko-
vou úpravou, získali plnou podporu vedení města Přerova – města Komenského.

Mgr. Zdenûk Smifiick˘
pfiedseda Vlastivûdné spoleãnosti Îerotín Dfievohostice

Hasiči se loučili se zimou triumfem
V noci ze šestého na sedmého

dubna se konal již dvanáctý ročník
v našem kraji prestižního závodu sbo-
rů dobrovolných hasičů Radslavská
přilba. A naši borci stejně jako loni
nezaváhali a vybojovali pro sbor s vel-
kým náskokem první místo. Tentokrát
se závodu zúčastnil i sám starosta
Pavel Mrtvý a rozhodně si neutrhl
ostudu a při neoblíbeném traverzu
naspořil týmu cenné vteřiny.
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Celý závod obsahoval průřez snad všemi činnostmi a situacemi, které mohou hasi-
če v jeho profesním životě potkat. Od základů teorie, oblékání při vyhlášení popla-
chu, práci při požárním útoku, přesuny přes překážky a v nepřehledných a samo-
zřejmě neosvětlených budovách až po vyproštění zraněné osoby z vozidla, zdravo-
vědu a týmovou spolupráci při přesunu na člunu. A to vše samozřejmě v noci, pou-
ze za svitu čelových svítilen a za dodržení pravidel bojového řádu. 

Disciplín bylo tentokrát 17 a ve čtyřech skončili jako první a ve čtyřech do třetího
místa a osmi do desátého, což je v konkurenci dalších 25 týmů obdivuhodný výsle-
dek. Kluci všem ukázali, že nejen svalovina byla jasnou volbou, ale i mozek se pěk-
ně zapotil. A obdivuhodný je i další výsledek a to největší počet fanoušků našeho
družstva. V jednu chvíli přejíždělo mezi stanovišti osm aut s diváky. Takovouto pod-
poru nemělo i podle pořadatelů žádné družstvo.

Opět nezbývá než chlapům pogratulovat a popřát jim štěstí, které budou potře-
bovat za měsíc na obdobném závodě na Slovensku.

Petr Men‰ík
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Dřevohostičtí sokoli se sešli
na valné hromadě

V závěru března se sešlo necelých čtyřicet členů Tělocvičné jednoty Sokola Dře-
vohostice na Valné hromadě jednoty, aby zhodnotili období uplynulého roku a aby si
zvolili nový výbor jednoty. Po procedurálních úvodních krocích bylo ve zprávě sta-
rosty pochvalně zmíněno bohaté využití a obsazenost sokolovny cvičícími oddíly. Daří
se podchytit zájem nejmenších dětí, kterým se věnuje Petra Němcová. Po zakoupe-
ní nového cvičebního nářadí dokázala přitáhnout cvičení zumby, pilates a aerobicu
do sokolovny nové a mladé tváře, a tak se dá říct, že se naší sokolské jednotě daří
zachytit nové moderní trendy práce s mládeží. Dvakrát týdně má pro sebe společný
prostor v sokolovně oddíl házené a malého fotbalu, ale také oddíl jogy, volejbalu, zdra-
votního cvičení, stolního tenisu a od loňského sokolského sletu také znovu se for-
mující oddíl cvičících mužů. Ve večerních hodinách probíhaly na jevišti někdy i třikrát
týdně zkoušky divadelního souboru. Dobře sokolovna slouží také pro potřeby cho-
vanců místního výchovného ústavu. Nejvíce však těší, že jsou schopny se jednotlivé
oddíly samofinancovat, že dokáží najít sponzory pro své aktivity a dokáží udržovat
venkovní sportovní plochy. Není to jednoduché, protože požadavky ze strany řídících
svazů hlavně na oddíly registrované v okresních a oblastních soutěžích jsou rok od
roku vyšší. Svou činnost graduje oddíl tenisu, který se výrazně věnuje mladým teni-
sovým talentům a velký dík za pozvednutí zábavy v Dřevohosticích si zaslouží míst-
ní ochotnické divadlo. K ozdobám kulturně společenské činnosti Sokola patří hravá
soutěž Stezka odvahy, dětské hrátky a samozřejmě Slet čarodějnic, který se stává
hlavním zdrojem příjmu tělocvičné jednoty. Výtěžkem z této akce je placena celá jed-
na polovina výdajů za všechny energie, které sokolovna spotřebuje v období jedno-
ho roku. V uplynulém roce byla získána dotace z Ministerstva školství, mládeže a tělo-
výchovy ve výši 43.000,- Kč na údržbu a provoz sokolovny. Za tyto peníze byla pro-
vedena oprava střechy sokolovny nad pravým přísálím a pokud se podaří letos vymě-
nit ještě původní trámy stropu nad jevištěm, zdá, že by do objektu nemuselo zatékat
a vyřešen by byl jeden letitý problém. Před sokoly je však také dokončení opravy fasá-
dy objektu a někdy později i výměna celého vytápění objektu.

Valná hromada ve svém závěru pak schválila nový sokolský výbor, který bude pra-
covat ve složení: starosta Petr Dostál, místostarosta Mgr. Karel Jakubál, jednatel
Tomáš Doušek, vzdělavatel Jaroslav Jančík, náčelník Karel Študent, náčelnice Věra
Obkráčilová, předseda odboru sportu Jiří Vašina. Dalšími členkami výboru jsou
Mgr. Růžena Jakubálová a Květa Masařová. 

Zdar!
Petr Dostál
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Tenisový oddíl T. J. Sokol Dřevohostice
Vážení spoluobčané a příznivci tenisu v Dřevohosticích. V letošní tenisové sezóně

2013 nás čeká další část rekonstrukce areálu – oprava stěny po ztrouchnivělé dře-
věné palisádě a samozřejmě pravidelná údržba.

Co se týká sportovní činnosti, turnaje by měly být zachovány z minulých let. Samo-
zřejmě i letos chystáme několik projektů pro děti. Budeme začínat Tenisovými začát-
ky pro nejmenší a úplné začátečníky, které proběhnou každý čtvrtek od 16. května
do 20. června. Novinkou bude, že účastníci těchto začátků se mohou přihlásit i do
Celosezónní soutěže o Mistra Dřevohostic, pro tyto děti vznikne další kategorie
Úplný začátečník. Tímto tato soutěž umožní účast většímu počtu dětí. Termíny Celo-
sezónní soutěže o Mistra Dřevohostic do 10 let a od 10 do 15 let budou 25. května,
22. června, 20. července a poslední čtvrtý turnaj se uskuteční 10. srpna. O možnos-
ti přihlášení svých dětí budete včas informováni.

Soutěž o tablet
Novinkou v letošním roce bude pro děti soutěž o tablet. Této soutěže se mohou

zúčastnit všechny děti, které budou: členy Sokola Dřevohostice a zúčastní se dvou
ze čtyř turnajů Celosezónní soutěže dětí 2013. Losování proběhne i s vyhodnocením
celé soutěže po ukončení čtvrtého turnaje v sobotu 10. srpna.

Pokud by se někdo z vás chtěl věnovat tomuto sportu, je srdečně vítán. Tenisový
areál je otevřený všem. Průběh tenisové sezóny a informace o tenisu v Dřevohosti-
cích získáte na našich internetových stránkách www.drevotenis.ic.cz, nebo na strán-
kách městyse v oddílu „spolky a kluby“. Své dotazy můžete směřovat na členy oddí-
lu nebo na drevotenis@seznam.cz.

Jaroslav Janãík,
pfiedseda tenisového oddílu

Dřevohostičtí včelaři mají výročí
Před sto lety Okresní úřad v Holešově povolil Dřevohosticím založení „Včelařské-

ho spolku pro Dřevohostice a okolí“. Dřevohostice v této době byly významnou obcí
v okrese Holešov a měly přes 1500
obyvatel. Tehdejší včelařský spolek
sdružoval 34 včelařů, kteří pocháze-
li ze 14 obcí, většinou z okresu Hole-
šov a jen 3 obce byly mimo tento
okres.

Po novém rozdělení území repub-
liky na kraje a okresy zůstala v Dře-
vohosticích Základní organizace
ČSV Dřevohostice, která do dneš-
ních dnů sdružuje včelaře z 10 obcí
okresu Přerov. Jsou to obce Dřevo-
hostice, Turovice, Lipová, Křtomil,
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Radkovy, Radkova Lhota, Nahošovice, Hradčany, Domažlice a Čechy. V roce 2013,
v roce stého výročí vzniku dřevohostické včelařské organizace, sdružuje toto občan-
ské sdružení 48 členů, kteří se v dnešní době starají o 318 včelstev. Byla i úspěšněj-
ší léta, kdy naši členové měli až 460 včelstev, ale vlivem výskytu nemocí, které naše
včelky napadají, jedná se především o mor včelího plodu a vaorázu, došlo v posled-
ních letech k značnému úbytku včelstev. První zmínka o výskytu varoázy je v naší
organizaci zaznamenána v roce 1982 a od této doby se jí nemohou včelaři zbavit.
Ještě horší je nákaza morem včelího plodu, kdy se musí pálit celé včelnice. Jiná
ochrana proti této nákaze neexistuje.

Jsme přesvědčeni, že včelařství má v naší společnosti velký význam, především
v opylovací činnosti, a je podporováno obecními úřady našeho obvodu působnosti,
státem i dotacemi z EU. Perspektiva naší organizace je rovněž dobrá. Do organiza-
ce v Dřevohosticích vstupují především mladí lidé, kteří jsou zárukou, že tato pro-
spěšná činnost v našem městečku a okolí se  bude i v příštích letech úspěšně rozví-
jet.

Na závěr bych chtěl zcela upřímně popřát všem našim členům hodně radosti
a pohody v práci se včelkami a organizaci úspěšné vykročení do dalšího století její
působnosti.

Mgr. Miloslav Garzina
pfiedseda ZO

Začátek roku 2013
v mateřské škole

• V úterý 8. 1. 2013 17 dětí, většinou před-
školáků, zahájilo předplavecký výcvik na
bazéně v Přerově. S učitelkami Foukalovou
a Pokornou jezdily autobusem se žáky ZŠ
Dřevohostice. Deset lekcí přišlo rodiče na
více než 1 000,- Kč. Dětem se ve vodě líbi-
lo, naučily se hodně nových věcí. Spoko-
jené byly i s mokrým vysvědčením a slad-
kou medailí.

• V pátek 18. 1. 2013, před zápisem do ško-
ly, se byli předškoláci podívat v 1. třídě. Zji-
stili, jak vypadá vyučovací hodina ve ško-
le, co se děje v průběhu vyučování. Jejich starší kamarádi jim předvedli, co všech-
no se už za půl roku naučili v matematice, čtení, psaní. K zápisu se z MŠ dostavi-
lo 23 dětí a do školy nastoupí 21 (2 děti mají odklad).

• V únoru, před šibřinkami v sokolovně, proběhl ve školce Den v maskách. Letos byly
masky nápaditější, rozmanitější. Pouze 2 děti nebyly v přestrojení.

• V týdnu od 11. 2. 2013 hrozilo uzavření mateřské školy. Onemocněly děti i paní uči-
telky. Do školky chodilo ne víc jak 15 dětí. Další týden byly jarní prázdniny a stav
dětí byl přibližně stejný. Teprve po prázdninách se školka zase naplnila uzdravený-
mi dětmi.
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• Pod vedením svých učitelek si děti připravily vystoupení na setkání seniorů, které
se uskutečnilo 10. 3. 2013 v sokolovně. Děti ze Sluníček a Myšáků předvedly svůj
program – pásmo písní, básní a tanečků. Vystoupení se seniorům líbilo a děti skli-
dily zasloužený potlesk. 

• Jaro jsme přivítali krásně vyzdobenou školkou. Rodiče s dětmi doma vytvářeli pest-
ré jarní dekorace. 45 výrobků bylo vystaveno ve vstupních prostorách mateřské
školy. Přivolat sluníčko a pravé jarní počasí se nám však nepodařilo.

• Zápis do mateřské školy proběhl 26. 3. 2013. Dostavilo se 20 rodičů se svými dět-
mi. Školka bude opět naplněna. Zachována pro příští školní rok zůstane i třetí tří-
da. Z Dřevohostic je zapsáno a přijato 8 dětí, ze Křtomile 5 dětí, z Lipové 2, z Naho-
šovic 2, z Radkov, z Radkovy Lhoty a Chvalčova po 1 dítěti.

Jitka Sedláfiová, fieditelka M·
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Ze základní školy
Lyžařský výcvik

Letos nám počasí a paní ředitelka umožnily, abychom mohli jet
na lyžák. Vydali jsme se na lyžák v počtu 30 žáků s paní učitelkou
Jakubálovou, Číhalovou a instruktorem Karlem. Autobusem nás
vozil pan řidič, který se s námi také zapojil do lyžování. Líbilo se nám, že naše lyžo-
vání natáčel a cestou nám to pouštěl v televizi.

Sjezdovka na Rusavě byla výborná, lepší než loni na Trojáku. Byli tam strašně hod-
ní lidé, hlavně pan vedoucí. Denně nám uvařili čaj a dávali oplatky. Mohli jsme jezdit
mimo turnikety, které nám sloužily k zjištění teploty vzduchu. Počasí se na nás letos
vyřádilo. Hlavně v pátek to mrzlo, foukalo i sněžilo. Každý si mohl vyzkoušet jízdu
v brankách na čas. Závodilo se o poháry. Na ty jsme většina svou jízdou nedosáhli,
ale velkou čokoládu jsme dostali všichni.Nejrychlejší kluci byli: Adam Tellinger, Mar-
tin Lichnovský a Dan Mikeška, mezi děvčaty Julie Roubalíková, Patricie Pechová
a Aneta Večeřová.

Všem se nám na kurzu moc líbilo. Příští rok se těšíme, že se zase pojede.
Napsali: David Foukal, 7. tfiída a Martin Bednafiík, 6. tfiída

Kraul, znak, motýlek, prsa?
Co to je – ptali jsme se paní učitelek, když jsme měli první hodinu na plaveckém

bazénu v Přerově. To jsou, děti, plavecké styly, odpovídaly paní učitelky. A my se
některé z nich naučíme. Fakt, během těch téměř tří měsíců ve vodě jsme se pod jejich
vedením naučili kraul, prsa, někteří pokročilejší třeťáci si troufli i na znak. Ale hlavně:
nebát se vody a využívat ji nejen k pití, ale i odpočinku a zábavě. V závěru poslední
lekce jsme byli odměněni „mokrým vysvědčením“, kde jsme se dočetli, na kolik met-
rů a jakým stylem bez pauzy jsme si troufli. Tak ještě naše plavecká hymna – Plavá-



ní, plavání, to nám život zachrání, tři-
krát Plavání nazdar, předat kytky
paním učitelkám jako poděkování
a hurá naposledy do autobusu. A něk-
teří z nás snad na shledanou v příštím
roce.

Plaveãtí „neutopenci“
z 2. a 3. tfiídy

Vodění medvěda
Byl masopust a naše třída měla letos

vodit medvěda po škole. Já jsem měl
samozřejmě jako vždy nejlepší job, jeli-
kož jsem dělal medvěda. Samovi se
jako vždy do ničeho nechtělo, a tak
jsem mu řekl, ať to celé fotí.

Nadešel ten slavný den, kdy mě měli vodit a Sam mi volal v 7.45, jestli spím, a když
nespím, tak  jestli mám štětku do komína, že měl donést on, ale když ji jeho děda
Karlos bral, tak zahučel do komína i se štětkou. Tak přišel na řadu můj „děda Lebe-
da,“ který štětku má, ale samozřejmě měl plno řečí o tom, jak je nová, že stála 500
korun a ať ji opatruji. Došel jsem do školy se štětkou, která byla větší než Vlasťa,
a když to paní ředitelka viděla, poslala mě radši zpátky, ať ji dědovi vrátím, že bychom
se s tím ve třídě nestočili. Sam musel taky domů, aby donesl kožich, který mu paní
ředitelka půjčila, když dělal čerta. Hledal to tam asi půl hodiny, a když ho konečně
našel a ukázal paní ředitelce, tak řekla, že její není, takže jsme jí moc nepomohli.

Další hřebík do rakve byl, když Tom donesl tu svou bambitku a tvrdil celou dobu,
že to je jenom kuličkovka. Když to paní ředitelka uviděla, chytla se za hlavu a řekla,
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že nemůže se  vzduchovkou mezi děti, především na první stupeň, a on se bránil, že
to není vzduchovka, ale flusbrok. Potom jsme se měli dostat do kostýmů. Sam mě
ládoval do medvědího kožuchu a když mě tam konečně dostal, zjistili jsme, že je tam
díra, že by ní projel na kole. Tak nám paní ředitelka dala sichracjku, ať mi kostým Sam
nějak připevní. Přišpendlil všechno ke všemu tak, že jsem měl jedním tahem spoje-
nou nohavicu s ponožkou a trenkami dohromady. A aby toho nebylo málo, tak když
jsme přišli do první třídy, nejen že jsme zjistili, že medvěd neumí tančit jak medvěd,
ale ani pěvecký sbor neumí zpívat. Tak si paní ředitelka odzpívala skoro celý první
masopust sama. Ještě že jsme nemuseli jít do školky, jinak by se nám v dědině smá-
li už úplně všichni.

Vít Michálek

Velikonoční jarmark
Dne 27. března 2013 dopoledne se ve škole konal Velikonoční jarmark. Mohli jsme

si tam vyrobit různé výrobky. U školní kuchyňky jsme si zase mohli dát vitamínovou
bombu. Po posílení jsme se vydali do školní dílny, kde si kluci zkoušeli uplést nebo
si vysoutěžili tatary na Velikonoce. Užili jsme si tam hodně legrace, protože pod vede-
ním pana Pešáka
holky měly dovoleno
vytatarovat kluky.
Bylo to super!!!
Všechny krásné
výrobky, co jsme si
vyrobili a mohli si je
odnést, pro nás při-
pravili žáci 2. stupně.
Za tohle jim patří vel-
ký dík a nezbývá nic
jiného než jim dát vel-
kou pochvalu. 

Filip Dostál 5. tfi.

Je 27. března 2013. V naší Veselé
škole se uskutečnil Velikonoční jar-
mark. Celé to organizoval druhý stu-
peň. Vyráběly se zde pomlázky
a různé věci z papíru jako např. sle-
pičky. V kuchyňce nám nabídli devá-
ťáci ovocné a zeleninové pochoutky.
V dílně bylo hodně legrace, protože
holky mohly vyšlehat kluky. Jarmark
se mi líbil hlavně proto, že si všichni
odnesli několik krásných výrobků.

Klára Va‰inová 5. tfi.

24 Dfievohostick˘ zpravodaj 1/2013
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Velikonoční jarmark v očích deváťáků
Pamatujeme si na ty časy, kdy druhý

stupeň chystával pro nás nějaké ty veliko-
noční dílny. Letos to však bylo hlavně naší
starostí. Kluci z deváté třídy Honza, Tom,
Filda, Robča a Adik vyráběli i s dětmi papí-
rové slepičky, které se občas snažili i oži-
vit. Abychom si vyzdobili dům na Veliko-
noce, Pája s Ivčou dětem pomohly vyrobit
zajíčka na kolíčku, který vypadal jako živý.
Po téhle náročné činnosti jsme se vydali
za občerstvením v podobě ovocných
a zeleninových dobrůtek, které pod dohle-
dem paní učitelky Jakubálové připravova-
ly naše šikovné holky. Symbolem Veliko-
noc je tatar a ten si mohli všichni uplést ve
školní dílně. Budete se divit, ale při této
činnosti byly holky stejně šikovné jako klu-
ci a my obě jsme se pod skvělým vede-
ním pana Pešáka naučily perfektně uplést tatar. Všichni deváťáci si
tak vyzkoušeli, že role učitele není zas tak úplně snadná.

Venda, Adéla

Jak nás učila jiná paní učitelka
Celý jeden měsíc byla na souvislé praxi ve druhé třídě u paní učitelky Kučerkové

studentka pátého ročníku slečna Radana Polášková. Co na to děti:
• Líbilo se mi, jak jsme v českém jazyce doplňovali pracovní listy. Nová paní učitelka

byla trpělivá a k nám moc hodná. Naše paní učitelka jí ochotně pomáhala a opra-
vovala nám úkoly.

Samuel Symersk˘

• Moc se mi líbila. Zaujaly mě na ní dlouhé tmavé vlasy. Hráli jsme hodně her a nau-
čila nás několik básniček se cvičením.

Katka Dou‰ková
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• Líbilo se mi, jak jsme vyráběli zvířátko z ruličky toaletního papíru. A taky mě bavilo
cvičení, abychom se protáhli.

Standa Chytil

• Líbilo se mi, že jsme se při učení naučili nové hry. Slečna učitelka měla krásné dlou-
hé vlasy. Naše paní učitelka seděla v poslední lavici a dohlížela na nás i na slečnu
učitelku.

Valinka Baìurová

• Poslední den nám rozdala každému jednu tužku a řekla, že s ní máme rýsovat úse-
čky a tak si na ni vzpomenout. My jsme jí popřáli hodně štěstí u zkoušek.

Filip Veãefia

Několik dnů po odchodu studentky se děti dohadovaly, která paní učitelka byla
lepší. Dle malých školáků z jejich úvahy vyplynulo, že se s naší paní učitelkou musí-
me více učit a se slečnou učitelkou si více hrajeme. Už se těšíme na další novou paní
učitelku.

Spolu to dokážeme
Stalo se již pěknou tradicí na naší škole, že každý školní rok úzce spolupracuje

1. a 9. třída.

V rámci projektu „Spolu to dokážeme“ proběhla již řada úspěšných akcí: slavnostní
uvítání prvňáčků a předání dárků od „jejich deváťáka“, společný výlet do sportovně
zábavního centra Galaxie ve Zlíně, prvňáčkové pozvali své velké kamarády do vyu-
čování, aby předvedli, co všechno se již naučili, před Vánocemi se v 1. třídě předá-
vala spousta krásných dárečků a nedávno 9. tř. pod vedením p. učitelky Jakubálové
připravila v tělocvičně pro žáky 1. třídy soutěžní opičí dráhu. 

Děti byly nadšené a s vervou se pustily do zdolávání překážek. Jaké byly jejich
pocity po soutěži a co se jim líbilo?

Lucinka – deváťáci nám nachystali překážkovou dráhu a paní učitelka nás rozdělila
do dvou družstev

Sabinka – mně se nejvíc líbila skluzavka, porazila jsem jednou Báru a jednou Matyá-
še

Eminka – líbilo se mi jezdit na klouzačce a dělat kotrmelce

Adámek – bylo tam nejvíc překážek - dělali jsme kotouly, lezli jsme po lavičkách a byl
tam slalom

Barborka – nejvíc se mi líbilo jezdit na lavičce

Adélka – nejvíc ze všeho se mi líbilo, jak Pája ukazovala dráhu

Maty D.– podlézali jsme kozu, pak se mi nejvíc líbily kotouly a lavička

Maty Z. – líbila se mi skluzavka a překážky, porazil jsem Natálku, ale nakonec jsme
prohráli 

Katka Ch.– běžela jsem s Eliškou, dělala jsem kotrmelce a byla tam skluzavka

Alička – líbila se mi překážková dráha a jak Adam ukazoval, jak se to dělá, bavily mě
kotouly

zapsala M. âechová (tfi. uã. 1. tfi)
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Z činnosti Vlastivědného kroužku
Žerotín při ZŠ Dřevohostice

Ve středu 26. září 2012 vyrazil Vlastivědný kroužek Žerotín při ZŠ Dřevohostice do
Střediska volného času Včelín v Bystřici pod Hostýnem. Zde si děvčata a chlapci za
krásného počasí ověřili svou odvahu i sílu na horolezecké stěně pod vedením mladé
instruktorky. S převahou zvítězila velmi šikovná děvčata. Pak se děti vyřádily na lano-
vých prolézačkách a nakonec si opékaly špekáčky. Po prohlídce historických náh-
robků šlechtického rodu Loudonů na bystřickém hřbitově skončili členové kroužku
již tradičně v cukrárně. 

V sobotu 20. října se děti z kroužku na základě pozvání pana Arnošta Pospíšila,
rodáka ze mlýna v Žákovicích, zúčastnily exkurze do zdejšího mlýna. Pan Arnošt
Pospíšil, který pochází z mlynářského rodu a je výtečným znalcem mlynářského
řemesla (je i autorem několika publikací z tohoto oboru), provedl děti celým areálem
mlýna a pohovořil o jeho zařízení. Velkým zážitkem bylo setkání dětí s vodníkem, kte-
rý na ně „juknul“ u vodní turbíny.  Velké poděkování za dopravu kroužku patří členům

Hasičského sboru Dřevohostice, panu
veliteli Martinu Josiekovi a panu Aleši
Skříčkovi. 
Dne 28. prosince 2012 se členové krouž-
ku rozjeli do Přerova, kde v Muzeu
Komenského navštívili krásnou vánoční
výstavu různých betlémů a důkladně si
prohlédli výstavu minerálů, brouků a pře-
krásných motýlů. Pro nejbližší měsíce
plánujeme putování na hrad Lukov a pro-
hlédneme si krásy a památky historické-
ho města Kroměříže. 

Zdenûk Smifiick˘, vedoucí krouÏku
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Dvacáté výročí dechovek je za dveřmi
Letos v létě si připomeneme kulaté výročí dřevohostického Setkání dechových

hudeb – SDH. Festival, který se za dobu svého trvání stal známým nejen na Moravě,
ve Slezsku a v Čechách, si vydobyl pevné místo v kalendáři současných hudebních
slavností. Zúčastňují se jej nejen amatérská tělesa, ale i špičkové profesionální sou-
bory, zpestřují ho vynikající moderátoři, komici a imitátoři, pevné místo na něm mají
mažoretky, přijíždějí na něj i politici. Letos to bude po dvacáté, kdy k nám přijedou
vybrané soubory, aby návštěvníky potěšily muzikou, která je českému národu nej-
bližší. S dvacátým výročím je naší povinností vzpomenout i těch, kdož se o festival
zasloužili a jimž dnes děkujeme za to, že naše obec je známější, než byla před rokem
1994.

O založení festivalu se zasloužili mnozí, vzpomeňme zde však po zásluze jen ty
nejvýznamnější. Na prvním místě je třeba jmenovat bývalého starostu obce Ladisla-
va Sigmunda, dále Pavla Mráčka a Františka Tkadlčíka. Dva z nich se bohužel dva-
cátého výročí nedožili. Prvně jmenovaný akci důrazně prosazoval, vytrvale bojoval
proti jejím odpůrcům a pochybovačům, přitom věnoval své síly velmi obtížné a čas-
to i nevděčné činnosti zajišťovací a organizátorské. Druhý byl ve světě dechovek zná-
mým a uznávaným váženým odborným znalcem a obětavým sponzorem, zatímco
třetí významně pomáhal jako zkušený hudebník z povolání svým muzikantským citem,
erudicí, odbornými znalostmi a kontakty v hudebním světě. Vždyť za uplynulých 19
ročníků u nás vystoupilo celkem 110 dechových kapel z České republiky a z 11 dal-
ších evropských zemí. Při jejich ubytování pořadatelům nemálo pomohl i dřevohos-
tický občan pan Petr  Matějíček.

Prvních osm ročníků proběhlo na Náměstí před renesanční radnicí. Odpolední pro-
gramy bývaly zahajovány průvodem krojovaných kapel, nejdříve z Novosad, pozdě-
ji ze Sadové, kdy v jejich čele často dominovali koně. Od samého začátku vystupo-
valy na SDH úspěšně mažoretky – nejdříve z Hulína a z Lipníka, později pak již i z Dře-
vohostic. Právě konání SDH dalo v naší obci zásadní podnět k založení mažoretko-
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vých skupin, které Dřevohostice rovněž zviditelnily. Při střídání kapel se u mikrofonu
nebo na jevišti objevovali známí humoristé, imitátoři, zpěváci i modelky. Prostředí na
Náměstí mělo nicméně jednu velkou nevýhodu: na procházející silnici č. II/150 byl
a je stále až příliš živý provoz, který rušil probíhající akce, znamenal nemalé doprav-
ní nebezpečí a byl velkou překážkou pro pohyb v obci. 

Celý objekt zámku byl již od XIX. století majetkem obce, obec jej však nemohla
využívat. Když byl v restituci zámek vrácen, bylo třeba zajistit, aby celý objekt byl
náležitě využíván a žil svým vlastním životem. Předzámčí bylo upraveno na byty, vlast-
ní zámek byl uvažován jako budoucí kulturní, společenské i historické centrum. Teh-
dy také padlo rozhodnutí, že X. ročník v roce 2003 bude už probíhat v zámecké zahra-
dě. Samozřejmě přesunutí akce vyžadovalo enormní úsilí a vypětí pro celý organi-
zační štáb, pracovníky obce a dobrovolníky z řad občanů. Přineslo to však nespor-
ně mnoho kladů a předností. Jedním z velkých kladů je nový amfiteátr, který nahra-
dil dosud používané menší dřevěné pódium. Za pomoci techniků, svářečů a dalších
dobrovolníků byla původní hranická tržnice přetvořena tak, že je nejen hezká a líbi-
vá, ale má dostatečný prostor i pro největší hudební tělesa. Přilehlý parket dává dosta-
tek místa nejen tancechtivým divákům a divačkám, ale splňuje i podmínky pro mist-
rovská vystoupení mažoretek. Velký prostor pro diváky byl postupně ochráněn proti
nepřízni počasí, ať už jde o slunce či déšť, bylo vybudováno nové sociální zařízení
a přilehlé zámecké prostory byly upraveny, aby umožňovaly pořádání výstav, konfe-
rencí i přátelských setkání. 

Dvacáté  výročí připadá právě na letošní rok. Pořadatelé jsou si tohoto jubilea vědo-
mi a samozřejmě připravují všechno pro to, aby dvacátý ročník SDH Dřevohostice
byl důstojným svátkem dechové muziky a splnil všechna očekávání i těch nejnároč-
nějších. Například se již podařilo zajistit účast vítěze evropské soutěže dechovek
z roku 2011 – kyjovskou GLORII s jejím kapelníkem, hudebním skladatelem Zdeňkem
Gurským a trumpetistou Pavlem Skopalem. Intenzívní jednání probíhají i s dalšími
špičkovými soubory z tuzemska i ze států Evropské unie, kde je náš festival v odbor-
né veřejnosti dobře znám. Vždyť v uplynulých ročnících u nás vystupovali a na Dře-
vohostice rádi vzpomínají muzikanti nejen ze Slovenska, ale i z Německa, Holand-
ska, Polska, Rakouska, Švýcarska, Slovinska, Chorvatska a ze vzdáleného Španěl-
ska. Letošní ročník se jistě podaří vyšperkovat špičkovými tělesy z těchto či jiných
evropských zemí.

Samozřejmě probíhají jednání i o účasti významných představitelů lidosprávy a nej-
vyšších orgánů státní moci. A nemůžeme zapomenout ani na to, že u příležitosti letoš-
ních jubileí bude vydána bohatě ilustrovaná brožurka, podrobně popisující všech
dosud proběhlých devatenáct ročníků. Budou v ní také zveřejněny názory účinkují-
cích a odborných pracovníků na dřevohostický festival, úplný program XX. ročníku
a především více než stovka barevných i černobílých fotografií, pečlivě vybraných
z tisíců snímků, pořízených na našem SDH. Výročí dechovek se rychle blíží. Jsme
přesvědčeni, že naši občané jsou si toho stejně dobře vědomi jako organizační štáb
a že opravdu všichni společně se budeme snažit, aby se ve sváteční dny letošního
festivalu Dřevohostice opět ukázaly jako městys, který se jak před účinkujícími, tak
i před diváky z jiných míst blýskne nejen svým vzhledem, ale i vybaveností, úprav-
ností a čistotou. 

Franti‰ek Bednáfi
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Letošní zima
Letošní zima byla mimořádná, ale ne rekordní. První souvislá sněhová pokrývka

byla již 28. října, je to nejdříve za posledních 47 roků (sníh měřím od roku 1999, ale
mám záznamy z Dřevohostic od roku 1967). Průměrně bývá první sněhová pokrývka
u nás 30. listopadu, nejpozději napadl sníh 31. prosince 1979. Samozřejmě sníh padá
i dříve, ale v meteorologii se zaznamenává souvislá sněhová pokrývka v sedm hodin
ráno. Průměrné teploty: říjen průměrný (9,7 °C), listopad velmi teplý (7,0 °C) , prosi-
nec hodně chladný (-1,4 °C), leden průměrný (-2,0 °C), únor také průměrný
(0,4 °C) a březen velmi chladný (1,5 °C). Průměrná teplota za letošní zimu byla
-1,0 °C (meteorologická zima je od 1. prosince do konce února, dlouhodobý průměr
je -0,7 °C). Největší mráz byl 27. prosince (-13,9 °C), to není moc, největší mráz jsem
zaznamenal 31. ledna 1987 (-27 °C), mrazy pod mínus dvacet stupňů byly v zimě
1986, 1996, 1998 a 2006. 

Mimořádný byl ale konec letošní zimy, po patnáctém březnu ještě nikdy nebyl ledo-
vý den (mráz nevystoupí nad bod mrazu po celý den), letos pětkrát. Výška sněhu letos
dosáhla 16 cm (1. dubna), nejvíce sněhu bylo v Dřevohosticích naměřeno 50 cm
(4. března 1970) a nejméně sněhu bylo v zimě 1977/78 (6 cm až 14. dubna 1978),
průměrně dosahuje sníh výšky 16 cm. Počet dní se souvislou sněhovou pokrývkou
byl letos 63 dní (průměr za zimu je 44 dní), nedéle ležel u nás sníh v zimě 2005/06
(109 dní). Nepřetržitě sníh letos ležel od 9. ledna do 30. ledna (22 dní), nejdéle ležel
od 28. prosince 2005 do 21. března 2006 (85 dní), průměr bývá 22 dní, nejkratší doba
byla v zimě 1974/75 (3 dny). Sníh o Velikonocích v Dřevohosticích za 47 let měření
byl jen v 14. a 15. dubna 1977 (13 cm) a letos 31. března a 1. dubna (16 cm).

Ozimé obiloviny po letošní zimě přezimovaly dobře, na jaře se normálně seje v břez-
nu, v roce 1975 jsme seli dokonce 14. února, ale také pamatuji, že se selo několikrát
v dubnu. 

Franti‰ek KuÏel



Začalo jaro, podívejme se do lesa
Počátek roku 2012 byl předznamenán zahájením nového lesního hospodářského

plánu, jenž byl schválen Krajským úřadem Olomouckého kraje a předán pro lesní hos-
podářský celek městys Dřevohostice na desetileté období, tj. do 31. 12. 2021. 

Suchý podzim roku 2011 signalizoval zvýšený výskyt kůrovce v roce 2012. Úměr-
ně k tomu byla provedena ochranná opatření ve zvýšeném počtu lapáků a lapačů za
účelem odchytu maximálního počtu jedinců. Zdárnému vývoji kůrovců nahrávaly
zejména extrémní teploty na 35 °C v letním období. Byly zintenzivněny kontroly výsky-
tu. Kůrovec byl monitorován ve 22 lesních porostech, kde musely být opakovaně pro-
váděny těžebné zásahy, dále postřik jak těžené hmoty tak těžebních zbytků. Celkem
bylo v uplynulém roce vytěženo 930 m3 kůrovcové hmoty. Část ploch po těchto těž-
bách v sedmi porostech byla zalesněna ještě na podzim, 1,07 ha převážně dubem,
javorem a lípou, ostatní plochy čekají na jarní zalesnění v roce letošním.

Nadále v našem lese dochází k úhynu jasanu zejména v porostech U rybníčka.
Tato choroba jasanů zvaná Chalara způsobuje zahnívání kořenů a následné vyvrace-
ní stromů. V postižených porostech bylo vytěženo v loňském roce 195 m3, zbytek
zasažených porostů byl dotěžen letos, plochy jsou rovněž připraveny na jarní zales-
nění. Při této příležitosti děkuji těm samovýrobcům, kteří se svým úsilím podíleli na
vyklizování klestí na pasekách, aby mohlo být provedeno jarní zalesnění.

Na počátku března letošního roku byla provedena v našem lese kontrola Českou
inspekcí životního prostředí, oblastní inspektorát Olomouc. Kontrola byla zaměřena
na dodržování zákonů a právních předpisů týkajících se zejména hospodaření v lesích,
hospodářské evidence, sumářů těžeb, projektů pěstebních prací, dokladů o původu
sadbového materiálu od roku 2006 a jiných. Za účelem zjištění stavu v lese kontrol-
ní pracovníci navštívili celkem 69 porostních skupin, o kontrolách vyhotovili proto-
kolární zápis o stavu kultur a ochraně lesa se závěrem: „ČIŽP oceňuje obnovu poros-
tů listnatými dřevinami ve vhodné dřevinné skladbě. O kultury je prováděna náležitá
péče, dobře odrůstají. Obnova porostů a péče o kultury je předpokladem udržení sta-
bility porostů a jejich dobrého zdravotního stavu.

Josef Kretek, lesní hospodáfi
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Sběr bioodpadu
Zemědělské družstvo Dřevohostice ve spolupráci s městysem Dřevohostice

a obcemi Turovice, Nahošovice, Lipová, Křtomil, Radkovy a Radkova Lhota bude
zajišťovat sběr a svoz biologického odpadu k řízené likvidaci kompostováním.
Bioodpad je organická hmota, která po zkompostování bude využita jako hnoji-
vo na pozemky obhospodařované družstvem.

Svoz bioodpadu bude prováděn automobilovými kontejnery, případně trakto-
rovými vlečkami, umístěnými na určených plochách. Svoz bude zajišťován
v období od 1. 4. do 30. 11. daného roku, tj. 8 měsíců v roce, 1 x za 14 dní, pří-
padně v jiném harmonogramu, který může vyplynout z provozu, respektive
z požadavků obcí.

Úspěšnost projektu závisí na disciplinovanosti občanů!
Do sběrných kontejnerů dávejte pouze odpad, který je možno zkompostovat. 

• Odpady vhodné ke kompostování: listí, tráva, plevel, rostlinný odpad z kuchy-
ně, zbytky ovoce a zeleniny, čajové sáčky, kávová sedlina, piliny, dřevní štěp-
ka z větví stromů a keřů, hlína z květináčů, spadané ovoce, popel ze dřeva,
skořápky vajec

• Odpady nepoužitelné ke kompostování: zbytky jídel, jedlé oleje, kosti, odpa-
dy z masa a ryb, kůže, uhynulá zvířata, exkrementy masožravých zvířat, zne-
čištěné piliny, textil, smetí z vysavače a všechny další nerozložitelné odpady

Tím, že budeme organizovaně a cíleně likvidovat bioodpad, lze dosáhnout sní-
žení nákladů na odvoz a skládkování ostatního komunálního odpadu z rozpočtu
obce. Navíc lze dosáhnout omezení, resp. zamezení nepovolených skládek růz-
ně lokalizovaných v okolí obce. Také tím, že posečenou trávu a výhrabky ze zahra-
dy nespálíte, ale vyvezete do sběrného kontejneru, významně přispějete ke zdra-
vému životnímu prostředí pro nás všechny.

Ing. Vladimír Lapáãek Stanislav Sk˘pala
pfiedseda ZD Dfievohostice starosta mûstyse Dfievohostice
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Informace z úřadu městyse
v Pro Dřevohostice platí Tržní řád městyse Dřevohostice, schválený Radou městyse

Dřevohostice, který v článku 6 uvádí: 
Zakázané druhy prodeje zboží a poskytování služeb
Na celém území městyse Dřevohostice je zakázán tzv. podomní a pochůz-
kový prodej a nabídka služeb. Podomním prodejem se pro účely tohoto trž-
ního řádu rozumí prodej a nabídka služeb, kdy je bez předchozí objednávky
a vyrozumění dům od domu nabízeno a prodáváno zboží či služby.
Pokud by vás tedy obtěžovali podomní prodejci nebo zaměstnanci společností
s výhodnou nabídkou energií či jiných služeb, volejte Policii ČR, případně staros-
tu (725 131 207) nebo místostarostu (725 136 620).
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v Nastalo opět období práce na zahradě a kolem domu, připomínáme tedy, že platí
obecně závazná vyhláška městyse Dřevohostice č. 1/2010 o regulaci hluku. 
Práce s hlučnými stroji a nástroji je touto vyhláškou zakázána z důvodu obtě-
žování okolí hlukem 
v pracovní dny od 00:00 do 06:00 a od 20:00 do 24.00 hodin
v sobotu od 00:00 do 08:00 a od 20:00 do 24.00 hodin
v neděli a o svátcích od 00:00 do 09:00 a od 12:00 do 24.00 hodin
Dodržujte, prosím, tuto vyhlášku a dopřejte svým sousedům klid k odpočinku.

v K četným dotazům na termín přihlášek k samovýrobě dřeva sdělujeme, že při-
hlásit se bude možno na úřadě městyse od 1. 7. do 15. 9. 2013

v V rámci protipovodňových opatření mikroregionu Moštěnka na Povodňovém por-
tálu www.edpp.cz najdete povodňové plány, předpovědi počasí, stav hladiny vod-
ních toků a také množství srážek a mnoho dalších informací. Povodňový plán pro
městys Dřevohostice včetně odkazu na srážkoměr a hladinoměr s aktuálním sta-
vem vody na Moštěnce je na http://edpp.cz/dpp/drevohostice/

Starosta chválí
• pana Františka Kužela z Novosad, který už mnoho let pro nás sleduje, měří

a zaznamenává počasí

• pana Josefa Nedbala, který přinesl na radnici nalezený mobilní telefon

• pány Jiřího Vašinu, Vlastimila Pecháčka, Jaroslava Hrubého a Milana Zlá-
mala a také Irenu Demčukovou, Janu Sedlářovou a Ondru Jiříčka za pomoc
při organizování běhu Rohálovská desítka 2013 přes Dřevohostice v mimořád-
ně nepříznivém počasí.
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Odprodej pozemků dlouhodobě
užívaných občany městyse Dřevohostice

Při digitalizaci katastrálního území městyse bylo zjištěno, že řada občanů užívá
obecní pozemky,  stojí na nich stavby nebo jsou oplocené. 

Zastupitelstvo městyse Dřevohostice ve snaze o narovnání právního a skutečné-
ho stavu a předejít možným budoucím problémům se rozhodlo umožnit občanům,
kteří pozemky dlouhodobě užívají, odkoupit je za zvýhodněných podmínek a na svém
zasedání dne 27. 6. 2012 stanovilo podmínky a postupy při prodeji těchto pozemků.

Prodejní cena za pozemky v majetku městyse Dřevohostice, které jsou dlouho-
době užívány občany, s počátkem užívání před r. 1990:
a) oplocené pozemky přiléhající k obytným domům za 25,- Kč/m2

b) pozemky pod stavebními objekty za 75,- Kč/m2. 
Důvodem schválené nižší ceny než je cena v místě obvyklá (tj. za zahradu 50,-Kč/m2

a za stavební pozemek 150,-Kč/m2 ) je snaha městyse o narovnání majetkových
poměrů mezi vlastníky domů, uživateli pozemků a městysem Dřevohostice. 

Postup při narovnání majetkových poměrů:
1) nabídka na odprodej pozemku současným uživatelům
2) vyměření nájmu za užívání pozemku, obecní pozemek nemůže být oplocen a v pří-

padě,že bude oplocen, musí být za dohodnutých podmínek zpřístupněn
3) záležitost bude řešena právní cestou
Pokud uživatel pozemku nepřistoupí na návrh k odkoupení pozemku, bude rada měs-
tyse postupovat dle výše uvedených ustanovení bodu 2) a 3).

Tímto tedy vyzýváme občany, kteří užívají pozemky ve vlastnictví městyse
bez nájemní smlouvy, aby osobně nebo písemně projevili zájem o narovnání
majetkových vztahů.

Stanislav Sk˘pala
starosta

Výzva Zemědělského družstva
Dřevohostice

Vážení občané,
v uplynulých dnech se ve Vašich poštovních schránkách objevil dopis, který Vás

oslovuje s nabídkou odkupu jednak majetkových podílů v Zemědělském družstvu
Dřevohostice a jednak pozemků.

Zemědělské družstvo Dřevohostice, jako dosavadní uživatel-nájemce převážné
většiny pozemků v obvodu Dřevohostic a přilehlých obcí, má i nadále zájem o obhos-
podařování Vašich  pozemků na základě nájemních smluv, které byly v minulosti uza-
vřeny a platit na nájem sjednané pachtovné.

Pokud se však někdo rozhodne své pozemky prodat, družstvo tomu nemůže brá-
nit.
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Dovoluji si však upozornit, že případný nový nabyvatel pozemků dle zákona vstu-
puje do práv a povinností původního vlastníka, tedy i co se týká dříve sjednané smlou-
vy o pronájmu pozemků se všemi jejími náležitostmi. A tuto skutečnost by případný
kupec Vašich pozemků měl znát. Ohledně nabídky odkupu členských a majetkových
podílů v Zemědělském družstvu Dřevohostice je třeba vědět, že podle stanov druž-
stva jakýkoliv převod těchto podílů je možný pouze mezi členy družstva a navíc pod-
léhá schválení představenstvem družstva. Není tedy možné prodat členský a majet-
kový podíl v ZD Dřevohostice nečlenovi družstva.

Zemědělské družstvo Dřevohostice za více jak 20 let své novodobé historie se
nezpronevěřilo zásadám slušného chování a vystupování vůči majitelům pozemků,
taktéž i v rámci zákonných opatření vůči vlastníkům majetkových podílů. Lze zajisté
polemizovat o výši sjednaného pachtovného, zda 2,25 % (to je pachtovné včetně
daně z pozemků) z úřední ceny půdy je dostatečné, či by mělo být vyšší. Dle mého
názoru je v současné době nájemné vyplácené Zemědělským družstvem Dřevohos-
tice odpovídající výtěžnosti zemědělské výroby v našich podmínkách, a to se všemi
riziky i výhodami.

Věřte, že v zájmu udržení si objemu obhospodařované půdy budeme reagovat na
navýšení nájemného tak, jako jsme to v minulosti udělali již dvakrát, jak to jen eko-
nomické podmínky dovolí. Co se týče majetkových podílů, je třeba si uvědomit, že
Zemědělské družstvo Dřevohostice jako jediný zemědělský podnik v nejbližším oko-
lí, pokud je nám známo, v uplynulých 18 letech vyplatilo na úrocích z majetkových
podílů členům družstva více jak 30 milionů Kč. Vyplácený úrok 2,5 % z hodnoty majet-
kových podílů je výrazně vyšší ve srovnání s úroky z vkladů u bankovních domů.

Zemědělské družstvo Dřevohostice je ekonomicky zdravý podnik s minimálním
úvěrovým zatížením provozu, s perspektivou dostát svým závazkům dle stanov druž-
stva (týká se majetkových podílů) i závazkům z uzavřených smluv (týká se smluv o pro-
nájmu pozemků).

Buďte, prosím, v nakládání se svým majetkem obezřetní.
Ing.Vladimír Lapáãek

pfiedseda ZD Dfievohostice

KOMINÍK
Petr Mynařík z Hranic nabízí v Dřevohosticích a okolí 
• čištění a každoroční revize spalinových cest od spotřebičů

na pevná i plynná paliva – cena za vyčištění jednoho

komína na pevná či plynná paliva se zprávou o revizi

je 300 Kč, za každý další komín v domě 100 Kč

• provádí taktéž stavbu komínů a jejich vložkování na pevná

i plynná paliva 

volejte nebo pošlete SMS na tel. 603 156 665
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70. výročí založení Atletického klubu
Dřevohostice 

(1942 – 2002)
(dokončení)

Na valné hromadě, která se konala dne 11. srpna 1943, byl podán návrh na zříze-
ní samostatného volejbalového odboru. Tento návrh byl schválen a vedoucím odbo-
ru odbíjené byl ustanoven Alois Šmíd mladší. Jakou činnost však odbor vyvíjel a zda
se zapojil do mistrovských soutěží v rámci svého svazu, nám není známo. Kronika již
žádné informace o volejbalu neuvádí. 

Na valné hromadě klubu, která se uskutečnila 17. února 1946, přednesl MUDr. Jan
Studnička další návrh, který se týkal založení stolního tenisu, tedy ping-pongového
odboru. Bylo však rozhodnuto, že se nebude hrát závodně. Jeden stůl byl k dispozi-
ci v sokolovně, druhý – nový stůl měl vyhotovit br. František Zlámal. Byla to však jedi-
ná zmínka o stolním tenisu v klubové kronice. A tak jen dříve narození občané obce
by snad mohli povědět, jak to vlastně bylo s činností těchto dvou sportů. A jak to bylo
s činností v dalších sportovních odvětvích? Kronika se o nich vůbec nezmiňuje. 

Házená a lední hokej tvořily převážnou náplň činnosti A. K. Přesto se klub nevy-
hýbal ani kulturní, společenské a zábavní činnosti, která měla klubu zajistit další eko-
nomickou pomoc. Tyto nesportovní aktivity zůstaly pochopitelně okrajovou náplní
klubu. Kronika se o těchto akcích zmiňuje bohužel v budoucím čase, šlo tedy o plá-

Zleva: Frantík Josef, Pavlík Milan, Kocián Zdenûk, Fegut Zdenûk, ·mukafi ......., Glatzner
Josef, Va‰alovsk˘ Ladislav.



Dfievohostick˘ zpravodaj 1/2013 37

ny, záměry, návrhy, přípravy, atd. Jak se akce
vydařily a zdali se vůbec realizovaly, již kroni-
ka neuvádí. 

V prosinci 1945 plánoval klub nastudování
divadelní hry „Stydlivý Don Juan“. Ještě týž
měsíc byl podán návrh na uspořádání plesu
A. K. Schválen byl termín 26. ledna 1946
v sále sokolovny. Ples se měl uskutečnit
v národních krojích. Klub se také občas mož-
ná věnoval loutkovému divadlu. Je to alespoň
zřejmé z výborové schůze dne 25. srpna 1943,
kdy byl podán návrh na přenesení skříní
s rekvizitami loutkového divadla do klubové
místnosti v hostinci „Na Špici“. Užitečné pro
klubovou pokladnu byly taneční zábavy
a večírky, které byly pořádány na ukončení
mistrovské sezóny nebo na Velikonoční pon-
dělí v sále sokolovny, orlovny nebo v Turovi-
cích. 

Podobně jako v celé naší republice byla
i v Dřevohosticích po osvobození obnovena
Tělocvičná jednota Sokol, která uzavřela s A.
K. Dřevohostice smlouvu o půjčování hřiště
a šaten. Podle této smlouvy činil poplatek za
zápas mužů 50 Kčs, za utkání dorostu 25 Kč, tréninky asi probíhaly zdarma. 

V souvislosti s obnovením TJ Sokol Dřevohostice navrhl pan Karel Mackovík na
valné hromadě dne 17. února 1946, aby se uvažovalo o zrušení klubu a vrácení čle-
nů do Sokola. Návrh byl projednán o tři dny později na výborové schůzi, ale byl jed-
nohlasně zamítnut. Pan Karel Mackovík v důsledku tohoto rozhodnutí oznámil na
mimořádné valné hromadě dne 28. července 1946, že vystupuje z A. K. Dřevohosti-
ce. 

Jak to vlastně bylo s počtem členů v Atletickém klubu  Dřevohostice? Začátkem
roku 1943 měl klub 85 členů, k 6. únoru 1944 měl A. K. již 103 členů, z toho bylo 89
mužů a 14 žen. Koncem roku 1945 uvedl matrikář Milan Pavlík tyto údaje: celkem má
klub 108 členů, z toho je 43 činných, 62 přispívajících a 3 základní. 

Připomínat existenci Atletického klubu Dřevohostice a neuvést jeho hlavní funkci-
onáře by bylo rozhodně velkým nedopatřením. Řídili činnost klubu a byli za ni zod-
povědní. Prvním předsedou A. K. byl zvolen, jak již bylo uvedeno, MUDr. Metoděj
Hrdlička. Byl zvolen na ustavující valné hromadě dne 1. 8. 1942. Funkci vykonával do
11. srpna 1943, kdy byl na valné hromadě zvolen druhým předsedou JUDr. Oldřich
Diringer (později přijal příjmení Jaroš), který byl opět zvolen do funkce dne 6. 2. 1944
na následující valné hromadě. Třetím předsedou byl zvolen dne 16. 6. 1945 pan Karel
Eis, který byl pak znovu zvolen dne 17. 2. 1946, dále pak 28. 7. 1946 a 2. 2. 1947.
Vesměs šlo o volbu na valných hromadách. Pan Karel Eis setrval ve funkci zřejmě až
do konce existence klubu. Zápis ze dne 2. února 1947 je totiž bohužel v kronice
A. K. posledním. Dalších 14 měsíců činnosti již není zaznamenáno nebo jsou zápisy
uvedeny na jiném místě. 

Skvûl˘ brankáfi Hefka Bohumil pfied
svou „svatyní“
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Ve funkci 1. místopředsedy se vystřídali: Karel Liebiger, MUDr. Metoděj Hrdlička,
František Švehlák (zdejší kněz), Eduard Hrazdira a František Kundl. Funkci 2. místop-
ředsedy postupně vykonávali MVDr. Josef Macůrek, Karel Liebiger, MUDr. Jan Stud-
nička, František Kundl a Jaroslav David. Do výboru klubu dále patřili: jednatel, sekre-
tář (později byly obě funkce sloučeny), pokladník, účetní správce (později sloučeni),
hospodář, správce klubu, zapisovatel, matrikář, náčelník, vedoucí jednotlivých druž-
stev házené. Všechny, kteří se v těchto funkcích vystřídali, nelze vyjmenovat. Jestli
si však někdo kromě předsedů a místopředsedů zaslouží připomenout, pak jsou to
jednoznačně zapiso-
vatelé klubu, kteří se
zasloužili o vytvoření
devadesátistránkové-
ho dokladu, který se
stal hlavním prame-
nem pro zpracování
tohoto článku. Tento
materiál má dnes, po
mnoha letech, oprav-
du velkou hodnotu.
Funkci zapisovatele
Atletického klubu Dře-
vohostice postupně
vykonávali Fridrich
Chramosta, Josef Kult,
Jaroslav Matějíček,
Jaroslav Burda, Milan
Pavlík, Jaroslav Pešák
a Zdeněk Fuksa. 

Jak to vlastně vypadalo se schůzovou činností klubu? Valné hromady, tj. výroční
členské schůze, proběhly nejméně sedmkrát. Jedna z nich – 28. 7. 1946 byla mimo-
řádná. První – ustavující valná hromada – a také tři další se konaly v hostinci „Na Špi-
ci“. Pátá valná hromada proběhla v sále sokolovny. Poslední dvě valné hromady se
uskutečnily v hotelu pana Leopolda Bubeníka na dřevohostickém náměstí. 

Výborové schůze v době sezóny probíhaly většinou každý týden, někdy alespoň
dvakrát do měsíce. V mimosezónní době pak jednou až dvakrát do měsíce. Schůze
se konaly v hostinci „Na Špici“, v hotelu pana Bubeníka a v místnosti „Valašská“
v sokolovně. 

Co ještě dodat závěrem? Atletický klub Dřevohostice existoval necelých šest let,
ale za tu poměrně krátkou dobu výrazně promluvil do sportovní činnosti obce. Zaslou-
žil se o to, že v těžkých válečných letech házená v Dřevohosticích nezanikla, ale nao-
pak vyvíjela významnou činnost. V poválečných letech pak česká házená v barvách
Atletického klubu Dřevohostice dosáhla svého nejúspěšnějšího a nejslavnějšího obdo-
bí, které ještě doznívalo v éře T.J. Sokol. 

A. K. Dřevohostice se také zasloužil o založení nebo obnovení činnosti ledního
hokeje, který se pak hrál snad dvacet let. Atletický klub tedy má, nebo by měl mít své
pevné místo v dějinách dřevohostické házené a také ve sportovní historii tohoto
půvabného městečka v malebném Záhoří. 

Vlastimil DoleÏel, Bystfiice pod Host˘nem 

Funkcionáfii v˘boru ãeské házené, zleva: Hrabal Jaroslav,
Nesvadba Inocenc, Janovsk˘ Milo‰, Tabery Jaroslav, Miku-
lenka Ladislav
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JK Gracie pořádá „Týden s koňmi“
Přihlaste své děti (od 8 let) na příměstský tábor s koňmi. Probíhat bude v týdnu

1. 7.–5. 7. 2013, v čase od 8.00 do 17.00 hodin. Rodiče si dováží a odváží děti den-
ně do areálu v Dřevohosticích sami. Děti se naučí kromě jízdy na koni také péči o ně
– vodění, čištění, uzdění a sedlání, a to pod vedením zodpovědných osob. V denním
režimu je zařazen zábavný program (hry a soutěže) a vzdělávací program zaměřený
na teoretické znalosti práce s koňmi, programy zajišťuje Mgr. Zuzana Žemlová. 

Bližší informace naleznete na našich stránkách www.stajdrevohostice.websnad-
no.cz nebo na telefonním čísle 736 646 434. Cena tábora je 2000 Kč. Těšíme se na
váš zájem.



SPOLEČENSKÁ RUBRIKA
V˘znamné Ïivotní jubileum

si v měsících květnu, červnu a červenci 2013 připomenou tito naši spoluobčané:

94 let
Emilie Stoklásková

91 let
Marie Baďurová

88 let
Oldřich Hynek

87 let
Antonie Mrázková

84 let
Josef Matyáš

82 let
Stanislav Dvořáček

Josef Jemelík
Ludmila Kopečná

82 let
Ladislav Polášek

Ján Bortník

81 let
Josef Tomaník

Jaroslav Tvarůžek
Božena Bahounková

75 let 
Josef Kučerka
Karel Kojecký

70 let
Vladimír Jantula
Jana Kvasnicová

Jan Jarošek
Anežka Ticháčková

60 let
Libuše Doušková
Lubomír Pešák

Iva Osecká
Marie Navrátilová

Jan Vlach
Věra Malantíková
Svatopluk Menšík

Jiří Hradil
Antonín Fuksa

Zdenka Drábková
Libuše Mikešová

V‰em jubilantÛm blahopfiejeme
a do dal‰ích let pfiejeme pevné zdraví, osobní ‰tûstí a Ïivotní optimismus.

Narozené dûti
Erik Scerna Tereza Ležáková Tobiáš Sobotka
Filip Šaradín Jaroslav Vavrys Matěj Bartoška

VáÏení rodiãe, vítáme Va‰e dûÈátka a pfiejeme jim i Vám
mnoho zdraví a radostn˘ch chvil.

Uzavfiená manÏelství
Tomáš Havlík a Eva Škrabanová

VáÏení novomanÏelé, na Va‰í spoleãné cestû Ïivotem Vám pfiejeme
hodnû ‰tûstí, lásky, porozumûní a spokojenosti.

Z na‰ich fiad ode‰li
Eduard Tománek Vlasta Zmeškalová Stanislav Švagera

VáÏení pozÛstalí,
pfiijmûte upfiímnou soustrast nad ztrátou blízkého ãlovûka.
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Fotografie z muzejního archívu
V dubnu 1984 byl zbořen dům č.13, dříve i fara původního katolického kostela na
náměstí. 
Na podzim téhož roku započala stavba Domu služeb, kolaudován byl v roce 1988. 

Mgr. Jifií Jakubál



Vodění medvěda


